
CONSELL EXECUTIU ORDINARI
 Palma, 29 de juliol de 2013

 (Acta aprovada dia 20/11/2013)

Lloc: Sala d’actes de la FELIB

Inici: 11.30 h

Finalització: 13.10 h

Assistents

Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i president

Vicent Marí Torres, batle de Santa Eulària del Riu i vicepresident primer

Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó i vicepresidenta segona

Joan Peralta Palmer, en representació de Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i 

vocal

Jeroni Salom Munar, batle de Binissalem i vocal

Rafel Torres Gómez, batle d’Inca i vocal

Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor i vocal

Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la Salut i vocal

Ana M. Ferriol Font, en representació de Mateu Isern Estela, batle de Palma i vocal

Lydia Pérez Martínez, en representació de Gabriel Serra Barceló, batle de sa Pobla i 

vocal

Carlos Simarro Vicens, batle de Sóller i vocal

Miquel Santandreu Bestard, secretari general

Absents

Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vicepresident tercer

Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal

José María de Sintas Zaforteza, batle de Ciutadella i vocal

Antoni Salas Roca, batle de Costitx i vocal

Francisco Javier Ametller Pons, batle des Mercadal i vocal

Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal 
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Bartomeu Jover Sánchez, batle d’Estellencs i vocal

Jaume Ferrer Ribas, president del Consell de Formentera i vocal

Antoni Pastor Cabrer, batle de Manacor i vocal

Gabriel Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i vocal

Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal

Joan Rotger Seguí, batle de Selva i vocal

Joan Carles Verd Cirer, batle de Sencelles i vocal
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Per indicació del president, el Sr. Joan Albertí Sastre, us convoco a la reunió del Consell 

Executiu que tindrà lloc a Palma, dilluns dia 29 de juliol de 2013, a les 11.30 hores, a la 

seu de la FELIB, carrer del General Riera, 111, de Palma, d’acord amb l’ordre del dia 

següent:

1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors de 11.02.13 i 19.03.13. 

2. Presa  en  consideració  proposta  unificació  càlcul  base  imposable  de  l’impost 

municipal sobre construccions, instal·lacions i obres (ICIO).

3. Donar compte de les al·legacions presentades per la FELIB a l’avantprojecte de Llei 

del Sòl de les Illes Balears.

4. Visita de la consellera de Serveis Socials del Govern de les Illes Balears.

5. Valoració del Reial decret Llei 8/2013, de 28 de juny, de mesures urgents contra la 

morositat de les administracions, que regula el pla de pagament a proveïdors.

6. Precs i preguntes.

Palma, 23 de juliol de 2013

Miquel Santandreu Bestard

Secretari General                                           
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Desenvolupament de la sessió

El president dóna la benvinguda als assistents i els agraeix la seva presència.

1. Aprovació de les actes de dia 11 de febrer de 2013 i 19 de març de 2013.

El  president  demana  conformitat  als  assistents  per  poder  aprovar  les  actes.  Els 

assistents es donen per assabentats i les actes s’aproven per unanimitat.

2. Presa  en  consideració  proposta  unificació  càlcul  base  imposable  de 

l’impost municipal sobre construccions, instal·lacions i obres (ICIO). 

Pren la paraula el senyor Santandreu i exposa  la proposta d’establir una col·laboració 

entre  la  Federació  i  l’ATIB  per  aprofitar  l’experiència  i  coneixements  tècnics  de  la 

primera, apuntant tot un seguit d’idees, entre les quals es troba la d’unificar el càlcul 

base  imposable  de  l’impost  municipal  sobre  construccions,  instal·lacions  i  obres  de 

forma més objectiva. Després d’altres intervencions,  s’acorda continuar parlant en el 

futur de la qüestió esmentada.

3. Donar  compte  de  les  al·legacions  presentades  per  la  FELIB  a 

l’avantprojecte de Llei del sòl de les Illes Balears. 

El  senyor  Santandreu  informa que dia  13 de juliol  finalitzà  el  termini  per  presentar 

al·legacions a l’esborrany d’avantprojecte de Llei del sòl de les Illes Balears. Comenta 

que  la  FELIB  va  fer  les  seves  pròpies  al·legacions  que  recollien  les  inquietuds 

manifestades al consell executiu de dia 11 de febrer d’enguany, quan el senyor Gabriel 

Company, conseller d’Agricultura, Medi Ambient i Territori, i el senyor Joan Mesquida, 

director general d’Ordenació del territori presentaren l’esborrany de l’avantprojecte de 

Llei del sòl. (vegeu annex 1)

4. Visita de la consellera de Serveis Socials del Govern de les Illes Balears. 

Pren  la  paraula  el  senyor  Albertí  que  dóna  la  benvinguda  a  la  senyora  Sandra 

Fernández, consellera de Serveis Socials del Govern de les Illes Balears.

La senyora Fernández agraeix la possibilitat de poder venir a presentar el projecte que 

la conselleria de Serveis Socials vol dur a terme, amb un impuls especial, per crear una 

conselleria només dedicada a família i  serveis socials.  Aprofita per donar a conèixer 
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aquest servei a tots els ajuntaments i demana un suport especial a tots els regidors de 

serveis socials. També presenta a la senyora Maria Castro, que serà l’encarregada de 

tenir una relació directa amb tots els ajuntaments, i així poder solucionar les necessitats 

de les administracions locals.

La senyora Fernández continua explicant que arran de la reforma de la Llei de bases de 

règim local,  es  preveu  que als  ajuntaments  quedin  alliberats  de prestar  els  serveis 

relatius  a  les  competències  que  no  els  són  pròpies,  entre  les  quals  es  troba  la 

competència en serveis socials.  Explica que encara no se sap qui se n’haurà de fer 

càrrec,  si  el  Govern  o el  Consell.  Però,  per  agilitar  la  tasca,  la  senyora  Fernández 

informa que es vol crear una comissió de treball,  amb representats del  Govern,  del 

Consell de cada una de les illes i els ajuntaments representats per la FELIB. Per això, 

demana un representant dels municipis de més de 20.000 habitants i un altre de menys 

de 20.000 habitants. La comissió queda formada de la manera següent:

- Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor (municipi de més de 20.000 habitants)

- Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la Salut ( municipi de menys de 20.000 

habitants)

- Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó (representant de Menorca).

- Ana Maria Costa Guasch, tinenta de batle de l’ajuntament de Santa Eulària del 

Riu (representant d’Eivissa).

La senyora Fernández comenta que la  reforma de Llei de bases de règim local preveu 

un any per transferir les competències en serveis socials. Informa que, al seu parer, 

aquest període previst és molt curt, per la dificultat i complexitat de la competència en 

sí. Comenta que s’ha previst sol·licitar al Govern central més temps per poder afrontar 

aquesta competència i valorar quin tipus de servei es vol donar.

El senyor Salom exposa que, sigui qui sigui que tingui la competència, qui haurà de 

resoldre  les  necessitats  de  la  ciutadania  sempre  serà  l’ajuntament,  ja  que  és 

l’administració més propera. Creu que s’hauran d’estudiar tota una sèrie de convenis 

perquè  cada  ajuntament  pugui  seguir  oferint  el  servei  i  també  poder  mantenir  els 

treballadors que ja actualment treballen en aquests departaments. 

El senyor Mulet  comenta que els altres anys es deixava que el  personal treballador 

destinat  a  dependència  pogués  fer  un  treball  integral  i  no  només  dedicar-se  a 

dependència,  la qual cosa  s’agraïa molt als municipis més petits. Però enguany s’ha 
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especificat  que aquest  personal  només es pot  dedicar  únicament  i  exclusivament  a 

dependència.  La  senyora  Fernández  aclareix  que  aquesta  postura  és  perquè  del 

Govern central  són molt  estrictes a l’hora de donar  ajudes per a dependència,  i  es 

demana per poder subvencionar aquesta plaça, que es dediqui només a dependència. 

El  senyor  Jaume  demana  si  seria  possible  disposar  d’una  cartera  obligatòria  dels 

serveis  que ha de donar  l’ajuntament  en funció dels  habitants,  ja que no hi  ha cap 

ajuntament  que  ofereixi  els  mateixos,  explica  que  a  la  legislació  vigent  els  termes 

definits són genèrics i molt subjectius, i posa  com exemple que no hi ha una definició 

concreta d’“atenció primària”.

El senyor Torres recalca que és important que es defineixin les competències impròpies, 

però que cal defensar que els pressupostos no han de baixar  un cop que aquestes 

competències es retirin dels ajuntaments, ja que els han estat finançant fins ara sense 

cap càrrega addicional per al Govern. La senyora Fernández comenta que està d’acord 

que no s’ha de llevar la competència i el finançament, però comenta que s’ha de trobar 

una fórmula viable.

El senyor Mulet exposa que hi ha serveis socials dels ajuntaments que funcionen molt 

bé i que creu que s’haurien d’intentar mantenir. Proposa que es defineixin els recursos 

dels que podran disposar els municipis per habitants, mitjançant conveni o mitjançant la 

fórmula més idònia, però que sigui el municipi el que pugui avaluar si manté o no aquest 

servei.

Prossegueix  la  senyora  Fernández  i  parla  del  Consorci  de  Serveis  Socials  i 

Sociosanitaris. Explica que aquest consorci és el resultat de la fusió entre la Fundació 

per a la Dependència i el Consorci de Recursos Sociosanitaris que hi ha actualment. 

Explica que per poder fusionar aquestes dues entitats, el Ple de cada un dels Consells 

n’ha d’aprovar la modificació dels estatuts.

Continua dient que aquest consorci no lleva competències a cap administració, sinó que 

s’intentarà gestionar de la millor  manera possible  les competències,  que els serveis 

sempre seran de titularitat pública i que no s’acomiadarà cap treballador. 

La  senyora  Fernández  acaba  la  seva  intervenció  quedant  a  disposició  de  tots  els 

ajuntaments i dóna les gràcies a tots els assistents.
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5. Valoració del Reial decret llei 8/2013, de 28 de juny, de mesures urgents 

contra la morositat de les administracions, que regula el pla de pagament a 

proveïdors. 

Pren la paraula el senyor Santandreu per donar compte d’una carta redactada per la 

FELIB  i  dirigida  al  secretari  general  de  la  FEMP  (vegeu  annex  2), on  s’exposa  el 

malestar  davant  l’article  9  del  Reial  decret  llei  8/2013,  de  28  de  juny,  de  mesures 

urgents contra la morositat de les administracions públiques i de reforç a les entitats 

locals  amb  especials  problemes  financers,  que  limita  aquesta  mesura  només  als 

ajuntaments  que  mantinguin  deutes  pendents  de  pagament  amb  proveïdors, 

assenyalant que moltes entitats locals pel fet d’estar al corrent del pagament als seus 

proveïdors han fet operacions de finançament amb entitats bancàries.  

Comenta  que  mantingué  una  conversa  telefònica  amb  el  senyor  Fernández  Díaz, 

secretari general de la FEMP, que aquest li comentà que amb aquest Reial decret es 

volia finalitzar amb tots els pagaments pendents de les administracions als proveïdors, 

encara que, segons el Sr. Santandreu, sembla que, tal com està redactat, l’objectiu no 

s’assolirà.  Per això, en la carta es demana la intercessió de la FEMP per canviar la 

redacció de l’article 9 del RDL.

6. Altres

El president comenta que mantingué una conversa amb el cònsol francès i acordaren 

reunir  els cònsols  amb els batles de les illes,  per mantenir  una relació més directe. 

S‘acordà que aquesta reunió es farà a mitjans setembre, possiblement dia 13 o 20, i 

que, tan prest com se sàpiga la data concreta, es farà saber.

7. Precs i preguntes

El president aixeca la sessió, de la qual estenc, com a secretari, aquesta acta.

El secretari general Vist i plau

                                                                El president
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Annex 1. Al·legacions a l’avantprojecte de Llei del sòl de les Illes 
Balears
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Annex 2. Carta dirigida al senyor Ángel Fernández Díaz, 
secretari general de la FEMP
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Annex 3. Circular 15/2013 de la FEMP
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